
Само преди четири 
десетилетия в Китай се 
произвеждаше само един вид 
пътнически автомобил/лека 
кола. Днес в Поднебесната 
от конвейерите слизат над 
45 модела коли – национални 
и вносни марки на най-
съвременно технологично и 
дизайнерско ниво.

Разбира се, автомобилите  
с марка „Произведено в Китай“ 
заемат подавляващата част от 
огромното производство, вече 
познато по всички краища на 
света.

Днес тази тенденция 
продължава да се развива 
– въпреки временните 
ограничения и трудности в 
периода на пандемията от 
COVID-19.

Според статистика на 
Китайската асоциация на 
производителите на автомобили 
местните марки леки коли са 
се увеличили с впечатляващите 
21,2 процента на годишна база 
през първите осем месеца, 
достигайки 8,48 милиона бройки. 
Пак според статистическите 
данни, техният пазарен дял е 
достигнал 54,2% през периода, 
с 6,5 процентни пункта повече 
от 2022 г. Всички данни и факти 
в това отношение са както 
впечатляващи, така също и 
много показателни за успешния 
вектор на развитие в този 
важен отрасъл на националната 
икономика на КНР.

Само през август на местния 
пазар са продадени 1,29 
милиона леки коли национално 
производство – един скок с 
25,6% на годишна база. Това 
представлява 56,8% от общите 
продажби на леки автомобили 
в страната за миналия месец, 
което е с 8,4 процентни пункта 
повече на годишна база. Тези 
числа едва ли се нуждаят от 
допълнителен коментар. Те 
свидетелстват за изумителния 
скок, извършен в тази сфера на 
националната индустрия на нов, 
социалистически Китай. 

Петър Герасимов
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2Китай – Камбоджа: 
Задълбочаване и 
развитие  
на двустранните 
отношения
Китайският председател Си 
Дзинпин се срещна с министър-
председателя на Камбоджа  
Хун Манет, който е на официално 
посещение в страната.

Инициативата „Един 
пояс, един път“ 
принадлежи на света
На 13 и 14 септември в София 
се проведе Международна 
конференция на тема „Европа – 
КНР. Диалог в името на прогреса. 
10 години инициатива „Един пояс, 
един път”, която предизвика голям 
обществен интерес.
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Китайското ханфу 
на модния подиум

Изящните сребърни 
изделия на етноса мяо 

Разнообразните  
китайски печати 12

Нови стимули за 
частните компании 
в интернет сектора 
и растеж на онлайн 
търговията



2 днесКитай
22 – 28.09.2023

Задълбочаване и развитие  
на двустранните отношения

Пекински форум за културата 

Н

Н

а 15 септември в 
сградата на пар-
ламента в Пекин 
китайският пред-
седател Си Дзин- 
пин се срещна с 

министър-председателя на 
Камбоджа Хун Манет, кой-
то е на официално посеще-
ние в страната.

Си Дзинпин посочи, че 
това е първата страна, която 
камбоджанският премиер  
посещава, след като пое 
поста си, което напълно 
показва голямото внима-
ние на новото правителство 
към задълбочаване и раз-
витие на двустранните от-
ношения с Китай. Той из-
тъкна, че Китай категорич-
но подкрепя Камбоджа да 
търси път на развитие в съ-
ответствие с националните 
си условия и желае да под-
държа стратегически кон-
такти със страната. 

„Двете страни трябва да 

а 14 септември 
Си Дзинпин из-
прати поздрави-
телно писмо до 
откриването на 
Пекинския фо-

рум за културата за 2023 г.
Китайският председа-

тел посочва, че китайска-
та нация има дълга и от-
лична традиционна култу-
ра. „От древни времена ки-
тайската цивилизация ви-
наги е ценяла взаимното 

работят в партньорство за 
защитаване на международ-
ната справедливост и закон-
ните интереси на развива-
щите се страни“, каза ки-
тайският лидер.

Хун Манет от своя стра-
на заяви, че е избрал Ки-
тай за първата страна на 
посещение, за да покаже 
решението на новото пра-
вителство да продължава 

политиката на приятелски 
отношения с Китай и да 
развива дружбата между 
двете страни. „Камбоджа 
желае да си сътрудничи с 
Китай в регионални и меж-
дународни дейности, което 
да спомогне за развитието 
на отношенията между две-
те държави до ново висо-
ко ниво“, коментира кам-
боджанският премиер.

разбирателство и уважение-
то между различните циви-
лизации. Китай ще използ-
ва по-добре предимствата 
на Пекин като древна сто-
лица и национален култу-
рен център, ще засили кул-
турния обмен с останалия 
свят, ще насърчава съвмест-
но просперитета и разви-
тието на културата, опаз-
ването на културното на-
следство, обмена и взаим-
ното разбирателство между 

цивилизациите, за да при-
ложи на практика Иници-
ативата за глобална циви-
лизация и да вложи дълбо-
ка и трайна културна сила 
в насърчаването на изграж-
дането на общност на спо-
делена съдба за цялото чо-
вечество.“

Темата на тазгодишното 
издание на форума е „На-
следяване на отличната кул-
тура и насърчаване на об-
мена и сътрудничеството“.

НовиНи

Китай – Камбоджа

коло 77 000 кур-
са на товарни 
влакове между 
Китай и Евро-
па са извърше-
ни през послед-

ните 10 години, достигай-
ки до 217 града в 25 стра-
ни, заяви Цон Лян, замест-
ник-директор на Държав-
ната комисия за развитие и 
реформи, на форум за съ-
трудничество в експресния 
железопътен транспорт, 
провел се в град Лиенюн-
ган, провинция Дзянсу.

За този период по же-
лезопътните маршрути 
между Китай и Европа 
са транспортирани 7,31 
милиона контейнера със 
стоки на обща стойност 

340 милиарда долара, ка-
за Цун Лян. Той също та-
ка подчерта значението 
на изграждането на ин-
фраструктура, подобрява-
не на взаимосвързаност-
та и диверсифицирането 
на транспортните канали.

Форумът в Лиенюн-
ган премина под мотото 
„Задълбочаване на взаи-
мосвързаността и насър-
чаване на печелившото съ-
трудничество“. Той се ор-
ганизира от Държавната 
комисия за развитие и ре-
форми, Министерството на 
транспорта, Главната мит-
ническа администрация, 
Китайската държавна же-
лезопътна група и редица 
местни власти.

Маршрути на 
приятелството и 
сътрудничеството

О

т 23 септември 
до 8 октомври 
в град Ханджоу 
ще се проведат 
19-ите азиатски 
игри. 

В навечерието на откри-
ването им Инг Сер Мианг, 
вицепрезидент на Между-
народния олимпийски ко-
митет, заяви в интервю за 
Китайската медийна гру-
па, че „тези игри ще пред-
ставят на Азия и света ед-
но прекрасно спортно съ-
битие в духа на китайската 

култура“. По думите на ви-
цепрезидента на МОК Инг 
Сер Мианг, те „ще насър-
чат единството и сътруд-
ничеството, мира и прия-
телството в Азия и света 
чрез спорта“.

„Поредицата големи 
международни спортни съ-
бития в Китай през послед-
ните години не само утвър-
диха статута му като голя-
ма спортна сила, но и пре-
върнаха страната в един от 
най-доверените партньори 
на МОК“, добави още той.

Азиатските игри  
в Ханджоу ще насърчат 
световното единство 
чрез спорта

О

на инвестициите и делът на 
производствения сектор в 
общите инвестиции вече 
достигнаха рекордни стой-
ности тази година, поясня-
ват още организаторите.

В тазгодишното изда-
ние на изложението Китай 
– АСЕАН участваха близо 
2000 предприятия, с 18,2% 
повече от миналогодишно-
то изложение.

Р
екорден брой ин-
вестиционни сдел-
ки бяха подписа-
ни на 20-ото из-
ложение Китай – 
АСЕАН. Церемо-

нията по подписването на 
договорите се проведе на 17 
септември в Наннин, Гуан-
си-джуанския автономен ре-
гион, Южен Китай.

Организаторите заяви-
ха, че са подписани сдел-
ки за 470 проекта с обща 
инвестиция от 487,3 мили-
арда юана (около 68 мили-
арда щатски долара). Над 
65% от тези инвестиции ид-
ват от партньорства в про-
изводствения сектор. Броят 
на сделките, общият размер 

Рекорден брой сделки бяха 
подписани на 20-ото изложение 
Китай – АСЕАН
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9月17日，村民在
贵州省从江县加
榜乡梯田里抢收
水稻。
金秋时节，各地
村民抢抓晴好天
气收获、晾晒农
作物。

秋收正当时

习近平向第十届中国－中亚合
作论坛致贺信

新华社北京9月9日电 9
月9日，国家主席习近平向
第十届中国－中亚合作论坛
致贺信。习近平指出，中国－
中亚合作论坛成立以来，
规模不断扩大，影响力日益
提升。中国同中亚五国通过
这一论坛共谋合作、共享
发展，有力增进了相互了解
和传统友谊，谱写了睦邻友
好、携手共进的新篇章。

习近平强调，今年是共
建“一带一路”倡议提出10周
年，中国同中亚国家共建“
一带一路”合作走在国际社
会前列。今年5月，中国－中
亚峰会成功举行，中国同中
亚国家关系迈入新时代。
新形势下，中国－中亚合作
大有可为，也必将大有作
为。希望各方以举办第十届
中国－中亚合作论坛为契

机，充分发挥论坛平台作
用，加强互学互鉴，深化共
建“一带一路”合作，推动中
国同中亚国家关系发展取
得更多丰硕成果。

第十届中国－中亚合作

论坛9日在福建省厦门市开
幕，论坛由上海合作组织
睦邻友好合作委员会和福
建省人民政府共同主办，
主题为“赓续友好关系深化
互利合作”。

2022年中国研发经费
投入突破3万亿元

新华社北京9月18日电
国家统计局18日发布的数
据显示，2022年，中国研
究与试验发展（R&D）经
费投入总量突破3万亿元，
达到30782.9亿元，迈上新
台阶；比上年增长10.1%， 
延续较快增长势头。

国家统计局社科文司
统计师张启龙表示，按不
变价计算，2022年，中国
R&D经费比上年增长7.7%
，高于“十四五”发展规划“
全社会研发经费投入年均
增长7%以上”的目标。中
国R&D经费从1万亿元提
高到2万亿元用时8年，从
2万亿元提高到3万亿元仅
用时4年，充分体现了近
年来中国以创新为第一动
力、加快实施创新驱动发
展战略的成效。

从投入强度看，2022
年中国R&D经费投入强
度（R&D经费与GDP之
比）为2.54%，比上年提高
0.11个百分点，提升幅度
为近10年来第二高。R&D
经费投入强度水平在世界
上位列第13位。

统计数据显示，企业主
体地位进一步巩固，重点
领域投入持续扩大。2022

年，企业对R&D经费增长
的贡献达到84%，比上年
提升4.6个百分点，是拉动
R&D经费增长的主要力
量；占全国R&D经费的比
重为77.6%，比上年提高
0.7个百分点。

基础研究投入取得新
突破，占比延续上升势
头。2022年，基础研究经
费增速比R&D经费快1.3
个百分点，继续保持较快
增长；总量首次突破2000
亿元，规模位列世界第二
位；占R&D经费比重达到
6.57%，延续上升势头。

张启龙表示，总的来
看，2022年中国R&D经费
总量和基础研究投入双
双迈上新台阶。下阶段，一
方面要进一步完善R&D
经费多元化投入机制，加
大财政经费支持力度，拓
展研发支出税费减免等
其他方面政策成效，完善
直接融资、引导基金等金
融支持体系，鼓励地方持
续加大R&D投入。另一方
面，要聚焦对关键技术和
重点领域的精准支持，持
续加大基础研究和成果
转化投入，着力提高资金
利用效能。

上海豫园：“仲秋月神游”启幕
9月17日，演员在豫园商城中心广场表演国风舞蹈。
当日，作为“2023上海旅游节”系列活动之一，豫园商城
2023“仲秋月神游”活动正式启幕。即日起至9月28日，游
客可在中秋主题的互动场景中，游园赏月，欣赏演出，参
与互动，共赏古风佳节浪漫，共享传统文化之美。

由中国科学技术大学和
中国科学院紫金山天文台
联合研制的墨子巡天望远
镜9月17日正式启用，其首
光获取的仙女座星系图片
也于当日发布。这一望远
镜是目前北半球光学时域
巡天能力最强的设备，将
显著提升中国时域天文研
究能力。

墨子巡天望远镜安置于
青海省海西蒙古族藏族自
治州冷湖镇海拔4200米的
赛什腾山天文台址，是一台
大视场光学成像望远镜。
该望远镜主镜口径2.5米，
配备7.65亿像素大靶面主
焦相机，通光面积大、杂散
光少，系统探测灵敏度高，
具备强大的巡天能力，能够
每三个晚上巡测整个北天
球一次。

据介绍，墨子巡天望远
镜可监测移动天体和光变
天体，用于高效搜寻和监测
天文动态事件，可在高能时
域天文、太阳系天体普查、

墨子巡天望远镜正式启用

银河系结构和近场宇宙学
等领域发挥重要作用。

仙女座星系由于结构
特点和金属丰度与银河系
相近，是探索银河系及同
类星系形成与演化的理想
研究对象。由于仙女座星
系在天空中跨度大，已有
的天文望远镜难以同时拍
摄到它的精准全貌及周围
环境。

墨子巡天望远镜兼具大

视场和高分辨成像能力，首
光获取了仙女座星系及其
外围区域的多色图像。首
光图像利用不同夜晚观测
的150幅图像叠加而成，可
以测定仙女座星系及周围
环境中的天体亮度变化，
开展时域天文学研究。

据介绍，墨子巡天望远
镜还将开展太阳系近地天
体等搜寻与监测研究，服
务航天安全和深空探测。
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комеНтари

И
кономическите  
показатели за ме-
сец август показ-
ват, че китайски-
ят потребител-
ски пазар оста-

ва привлекателен за чуж-
дите компании. 

През изминалите две го-
дини вносът от Китай на 
дуриан заема 91% от све-
товното потребление, отбе-
лязва испанското издание 
„Ел Економиста“. Дуриа-
нът е тропическо растение, 
разпространено основно в 
Югоизточна Азия. Пло-
довете му съдържат мно-
го минерали и хранител-
ни вещества. 

От началото на тази го-
дина възстановяването на 
световната икономика е 
слабо, а страничните ефек-
ти от затягането на поли-
тиките в големите развити 
пазари станаха очевидни. 

Икономиката на Китай 
обаче продължи да се въз-
становява въпреки натиска 
и остава важен двигател за 
световния растеж. „Огро-
мните пазарни възможнос-
ти на Китай осигуряват нова 
движеща сила за развитието 

на света, посочва в един от 
коментарите си Радио Ки-
тай. Затова много предприе- 
мачи не се колебаят да из-
берат страната, когато раз-
берат за възможностите, 
които чуждите предприе-
мачи могат да получат от 
китайския пазар. 

Нека да разгледаме ико-
номическите данни за ав-
густ. Вътрешният пазар е 
в постоянна трансформа-
ция и надграждане, което 
носи стабилни печалби на 
мултинационалните ком-
пании. През август китай-
ците пътуваха активно, а 
свързаните с тях сектори ка-
то кетъринг, настаняване, 
транспорт и други услуги 
продължиха да се разширя-
ват. Общите приходи на ке-
търинг услугите се увеличи-
ха с 12,4% на годишна база, 
а индексите на бизнес ак-
тивността в транспорт, нас-
таняването и други подоб-
ни сектори останаха на ви-
соко ниво – над 55%. 

Междувременно онлайн 
и екологичното потребле-
ние постепенно се превър-
наха в нова тенденция, а 
особено активно се развиват 

онлайн забавленията. 
Според Китайската асо-

циация на производителите 
на автомобили, вътрешни-
те продажби на електромо-
били през август са се уве-
личили с 29,7% на годишна 
база. А според Китайското 
управление за чуждестран-
на валута процентът на въз-
връщаемост на чуждестран-
ните инвестиции в страната 
през последните пет годи-
ни е 9,1% – много по-висок 
от 3% за Европа и САЩ и 
по-висок от 4 – 8% в дру-
ги големи нововъзникващи 
икономики.

Наблюдава се трансфор-
мация и модернизация на 
потреблението в Китай, 
свързана с развитието на 
доставките, а научните и 
технологични иновации 
улесняват развойната дей-
ност за мултинационал-
ните компании. Предста-
вител на глобалната фир-
ма за управление на ин-
вестиции „Франклин Тем-
пълтън“ (Franklin Templeton 
Investments) съобщи на кон-
ференция в Сингапур нас-
коро, че „Китай произвежда 
повече инженери годишно 

от която и да е друга стра-
на, така че иновациите ще 
донесат още много възмож-
ности“. От началото на го-
дината все повече и пове-
че финансирани от чужби-
на компании създадоха цен-
трове за научноизследова-
телска и развойна дейност 
в Китай. Зад това стои ог-
ромният пазар, перфектна-
та индустриална екосистема 
и богатият набор от квали-
фицирани кадри.

В контекста на нараства-
щата несигурност и непред-
сказуемост на международ-
ния пазар стабилните очак-
вания са от решаващо зна-
чение за мултинационални-
те компании. Целта на Ки-
тай за растеж тази година е 
около 5%. Световната бан-
ка, ОИСР и МВФ прогнози-
рат, че икономиката на Ки-
тай ще нарасне съответно с 
5,6%, 5,4% и 5,2%. Между-
временно, за разлика от ня-
кои западни страни, които 
често правят „резки завои“, 
стабилността и приемстве-
ността на икономическата 
политика на Китай дава на 
мултинационалните компа-
нии чувство за сигурност.

Китайският пазар е привлекателен  
за мултинационалните компании

Огромните  
пазарни 
възможности на 
Китай осигуряват 
нова движеща сила 
за развитието на 
света, посочва 
в един от 
коментарите 
си Радио Китай. 
Затова много 
предприе- 
мачи не се 
колебаят да 
изберат страната, 
когато разберат 
за възможностите, 
които чуждите 
предприемачи 
могат да получат 
от китайския 
пазар

Н

Т

еотдавна ЕС съ-
общи, че ще за-
почне „изравни-
телно разследва-
не“ върху изно-
са на китайски 

електромобили. 
По този повод говори-

телят на китайското Ми-
нистерство на търговията 
коментира, че Китай изра-
зява голяма загриженост и 

силно недоволство от това. 
Китай смята, че разслед-

ването от страна на Евро-
пейския съюз всъщност 
представлява търговски 
протекционизъм под пре-
текст „справедлива конку-
ренция“. Това ще повреди 
сериозно глобалната индус-
триална верига в автомо-
билния сектор и ще има от-
рицателно влияние върху 

всеобхватното стратегиче-
ско партньорство между 
Китай и ЕС. 

Пекин призовава ЕС 
да запази стабилността на 
глобалната индустриал-
на верига и партньорство-
то между двете страни и 
да започне консултации с 
китайската страна, за да 
създаде без дискримина-
ция справедлива пазарна 

среда за индустрията на ки-
тайските и европейските 
електромобили. Китай съ-
що така призовава за про-
тивопоставяне на търгов-
ския протекционизъм и с 
общи усилия да се работи 
за постигане на по-голяма-
та цел за справянето с кли-
матичните промени и реа-
лизирането на въглеродна 
неутралност.

ърговията меж-
ду Китай и Ру-
сия през 2023 го-
дина се е увели-
чила с 40,6% на 
годишна база до 

114,547 милиарда долара, 
според Главната митниче-
ска администрация на Ки-
тай. На церемонията по 
откриването на 7-ото ру-
ско-китайско ЕКСПО в 
Екатеринбург китайският  
посланик в Русия Джан 
Ханхуей отбеляза, че това 
сътрудничество се развива 
както количествено, така и 
качествено, съобщи People‘s 
Daily онлайн. 

Статистиката показва, че 
от януари до юни 2023 г. 
Китай е изнесъл стоки на 
стойност 52,284 млрд. до-
лара за Русия, което е уве-
личение от 78,1% спрямо 
същия период на минала-
та година. В същото време 
износът от Русия за Китай 
възлиза на 62,263 милиар-
да долара, което е ръст от 
19,4% на годишна база. 

Русия изнася за Китай 
основно енергия, дървен 
материал, храни и селско-
стопански продукти, а вна-
ся автомобили, оборудва-
не, химически продукти и 
текстил. Видовете и обемите 

на търговията между две-
те страни нарастват, а ма- 
щабът на разплащанията в 
национални валути продъл-
жава да се разширява. 

Според информация на 
Федералния център за раз-
витие на износа на селско-
стопански продукти към 
Министерството на земе-
делието на Руската феде-
рация, Китай изпревари 
Европейския съюз и ста-
на най-големият вносител 
на руски селскостопански 
продукти. 

През 2022 г. този внос 
е нараснал с 44% в стой-
ностно изражение и с 36% 

в количествено. През пър-
вото тримесечие на 2023 г. 
общият обем на селскосто-
панската търговия достигна 
2,72 милиарда щ. д., което 
е ръст от 71,9% на годиш-
на база. 

Експертите посочват съ-
що, че изпълняващият се 
сега нов руско-китайски су-
хопътен зърнен коридор е 
ключов проект, който е от 
голямо значение за непре-
къснат внос на зърно и про-
доволствена сигурност. Той 
насърчава и общото раз-
витие на китайско-руското 
търговско и икономическо 
сътрудничество.

Пекин призова ЕС да се противопостави  
на търговския протекционизъм

Китай и Русия увеличават обема и качеството  
на търговско-икономическото сътрудничество

Пекин призовава 
ЕС да запази 
стабилността 
на глобалната 
индустриална 
верига и 
партньорството 
между двете 
страни

Според експертите 
изпълняващият 
се сега нов руско-
китайски сухопътен 
зърнен коридор е 
ключов проект, 
който е от голямо 
значение
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На 13 и 14 септември 
в София се проведе 
международна конференция 
на тема „Европа – КНР. 
Диалог в името на прогреса. 
10 години инициатива 
„Един пояс, един път”. 
Тя бе организирана от 
Българската национална 
асоциация „Един пояс, един 
път“ и Фондация „Славяни“ в 
партньорство с Китайския 
център за съвременни 
световни изследвания, 
Мрежата за изследване на 
инициативата „Един пояс, 
един път“ и Китайския 
народен институт за 
външни работи. 

Инициативата „Един пояс, един път“ 
принадлежи на света

Международна конференция на тема „Европа – КНР. Диалог в името  
на прогреса. 10 години инициатива „Един пояс, един път”

еждународна конфе-
ренция бе проведена 
в „хибридна форма“ – 
присъствено, онлайн, 
видеозаписи, задочно. 
В този актуален меж-

дународен форум участваха дър-
жавни, политически, културни и 
обществени дейци, депутати, ди-
пломати, учени и експерти от Бъл-
гария, Китай, Балканите и евроде-
путати. Програмата включваше 5 
дискусионни модула и кръгла маса.

Десетгодишният вече проект 
„Един пояс, един път“, който е ини-
циатива на китайския президент 
Си Дзинпин, далеч надхвърля чис-
то икономическите, а дори и меж-
дународнополитическите аспекти 
на една подобна инициатива, ка-
за във встъпителното си слово на 
откриването на конференцията в 
София председателят на Българ-
ската национална асоциация „Един 
пояс, един път“ проф. Захари За-
хариев. Той посочи, че целите на 
проекта имат цивилизационен ха-
рактер от гледна точка на сериоз-
ните промени в облика на епоха-
та в условията на 21-ви век. 

Китай бе представен от Ки-
тайския народен институт за външ-
ни работи, Центъра за съвременни 
международни изследвания и Из-
следователския институт на аген-
ция „Синхуа“. Присъстваха и екс-
перти от Сърбия, Турция, Северна 
Македония, Гърция, имаше онлайн 
включвания на представители на 
Европарламента и на някои стра-
ни от ЦИЕ, които обмениха мне-
ния за успешни добри практики, 
като същевременно посочиха и ня-
кои трудности за преодоляване по 
пътя на максималното използва-
не възможностите на „Един пояс,  
един път“. 

Китайската медийна група  
беше един от основните медий-
ни партньори на събитието, ка-
то бе инициатор и организатор на 

М
дискусията на тема „Културно и 
медийно сътрудничество между 
България и Китай”, в която участ-
ваха около десетина представите-
ли на български медии.

Българската Национална асо-
циация „Един пояс, един път“ бе 
създадена само три години след 
оповестяването на инициатива на 
Си Дзинпин. Това бе важна ини-
циатива на асоциацията, която от 
основаването си активно участва 
в цялостното развитие на проек-
та и създаването на различните 
му структури.

Форумът получи високо при-
знание от президента на Бълга-
рия Румен Радев, който е и негов 
патрон. В посланието на прези-
дента до участниците в събитие-
то бяха отправени поздравления и 
бе подчертано, че това е „ключова 
конференция“, която ще доприне-
се за развитието на диалога и съ-
трудничеството между България и 
Китай“. Организирането на подо-
бен форум у нас, в който участват 
експерти от различни области, по-
казва стратегическото място, кое-
то България може да има за ки-
тайския бизнес, се подчертава съ-
що в приветствието.

Приветствие до конференцията 
бе получено и от заместник-минис-
търа на външните работи на Ки-
тай Дън Ли. То бе прочетено от 
китайския посланик Дун Сяодзюн.

Конференцията бе приветства-
на и от заместник-председателя на 
Народното събрание Росица Ки-
рова, от зам.-министъра на ико-
номиката Николай Павлов, евро-
депутата Сергей Станишев други 
български представители. „Бълга-
рия може да бъде солиден мост в 

отношенията между Китай и ЕС” 
– това бе акцентът в приветстви-
ето на заместник-председателя на 
Народното събрание Росица Ки-
рова. Председателят на Българ-
ската търговско-промишлена па-
лата Цветан Симеонов също при-
ветства форума и посочи, че той 
показва развитието на инициати-
вата на територията на България, 
както и че това развитие е окура-
жително.

В обширно слово Негово Пре-
възходителство Дун Сяодзюн под-
черта, че инициативата „Един по-
яс, един път“ произхожда от Ки-
тай, но принадлежи на света. В 
изминалите десет години тя при-
влече за участие над 150 страни 
и 32 международни организации, 
посочи дипломатът. 

От китайска страна специално 
поздравление отправи и г-жа Шъ 
Лин – вицепрезидент на Китайския 
народен институт за външни ра-
боти, която подчерта огромното 
значение на проекта „Един пояс, 
един път” и изказа благодарност 
за гостоприемството на българска-
та страна чрез поканата за учас-
тие в тази конференция. 

Шъ Лин изрази увереност в по-
вишаването на ефективността и 
бъдещото сътрудничество между 
Китай и България.

Васил Велев, председател на 
управителния съвет на Асоциа-
цията на индустриалния капитал 
в България, приветства участници-
те във форума от името на рабо-
тодателите у нас. Форум като то-
зи е обърнат с поглед към бъдеще-
то и показва, че България е отво-
рена за сътрудничество, каза Ва-
сил Велев. Той посочи, че Китай  

е шестият търговски партньор на 
България по стокообмен след Гер-
мания, Румъния, Италия, Турция 
и Гърция. 

Във встъпителното слово още в 
началото на дискусиите член- кор. 
на БАН проф. д. ф. н. Васил Про-
данов изтъкна, че „Един пояс, един 
път“ е нов справедлив механизъм 
за икономическа глобализация и 
че тази инициатива е най-големи-
ят инфраструктурен проект в съ-
временната история. 

Но ако за търговията можем да 
кажем, че е горе-долу добре, не мо-
жем да кажем същото за инвести-
циите и туризма. Данните на БНБ 
сочат, че през последните 3 години 
сумарно китайските инвестиции в 
България са минус 100 000 евро. А 
за последните 10 години са плюс 
1,9 милиона евро. Това е приблизи-
телно цената на един апартамент в 
София. Същото важи и за българ-
ските инвестиции в Китай. „Ние 
се надяваме икономиката да опре-
деля политиката, но за съжаление, 
напоследък политиката влияе на 
икономиката, и то в обратна посо-
ка“, отбеляза Васил Велев. 

С основни доклади на конфе-
ренцията и изказвания се вклю-
чиха редица известни български 
и чуждестранни учени, политиче-
ски анализатори, представители на 
медии и др. В дискусията се от-
крои изводът, че от участието си 
в „Един пояс, един път“ печелят 
всички и че за нито една от стра-
ните няма „нулев резултат“. Редица 
изказвания бяха посветени на въз-
можностите за нови българо-ки-
тайски проекти, като бяха посоче-
ни конкретни примери. 

Любомир миХаЙЛов
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Приветствие на Н. Пр. Дун СяоДзюН на Международната конференция 
 „Европа – КНР. Диалог в името на прогреса. 10 години инициатива „Един пояс, един път”

Път на мира и сигурността

обър ден на 
всички! 
Благодаря на пре-
зидента Румен Ра- 
дев и на замест-
ник-министър г-н  

Дън Ли за топлите поздра-
вителни писма. За мен е го-
лямо удоволствие да обме-
ним мнения по повод десе-
тата годишнина на инициа-
тивата „Един пояс, един път“ 
и обсъдим сътрудничеството 
и развитието заедно. 

На първо място, от име-
то на китайското посолство 
в България бих искал да при-
ветствам всички уважаеми 
гости, присъстващи на кон-
ференцията. 

Бих искал също така да 
изразя искрена благодарност 
към Българската национал-
ната асоциация „Един пояс, 
един път“ за отличната ор-
ганизация на днешното съ-
битие, към Китайския наро-
ден институт за външни ра-
боти, Центъра за съвременни 
международни изследвания 
и Изследователския инсти-
тут на агенция „Синхуа“ за 
съвместното провеждане на 
събитието, както и към Ки-
тайската централна телеви-
зия за специална подкрепа!

Изминалите десет годи-
ни на упорити усилия да-
доха ползотворни резулта-
ти. През това време иници-
ативата „Един пояс, един 
път“ претвори своята визия 
в действия и реалност. Тя се 
превърна в популярно меж-
дународно обществено благо 
и платформа за междудър-
жавно сътрудничество, да-
ваща добри резултати. 

В изминалите десет годи-
ни инициативата „Един по-
яс, един път“ привлече учас- 
тието на повече от 150 стра-
ни и 32 международни ор-
ганизации, близо един три-
лион долара инвестиции, 
стартира над 3000 проек-
та за сътрудничество, съз-
даде 420 000 работни мес-
та в участващите страни и 
помогна за изваждането на 
близо 40 милиони души от 
бедността. 

Тя представлява ярка илю- 
страция на модернизацията 
в китайски стил, която е от 
полза не само за Китай, но 
и за света.

Д
Н. Пр. Дун СяоДзюН, 
посланик на КНР  
в България

ното разбирателство, взаим-
ното уважение и взаимното 
доверие между всички стра-
ни чрез обмен и учение на 
различните цивилизации ед-
ни от други.

„Един пояс, един път“ е 
път на новаторство, който 
насърчава взаимното учене. 
От стартирането на Плана 
за действие за наука, техно-
логии и иновации в рамките 

жите на международната 
общност. 

От самото начало всич-
ки заинтересовани страни са 
добре дошли да се присъеди-
нят на принципа на взаимна-
та изгода и сътрудничество, 
така че да градим общност 
на споделено бъдеще, включ-
ваща всеобхватна и дълбока 
интеграция. Ние се стремим 
към екологичен, нисковъгле-
роден, основан на кръгова-
та икономика и устойчив на-
чин на производство и жи-
вот, противопоставяме се на 
протекционизма и корупци-
ята и се стремим да създа-
дем справедлива и прозрач-
на бизнес среда.

„Един пояс, един път“ е 
път на отворено и приобща-
ващо сътрудничество между 
различните култури. Красо-
тата на хармонията се крие 
в единството на различията. 
Преди повече от 2000 годи-
ни с камилските кервани по 
Пътя на коприната източни-
те и западните култури на-
учават една за друга и вли-
зат в съприкосновение, до-
принасяйки за обогатяване-
то и развитието на светов-
ната цивилизация. 

Днес, с ускоряването на 
промените в света, инициа-
тивата „Един пояс, един път“ 
е изпълнена с нова жизне-
ност, насърчавайки взаим- 

на инициативата през 2017 г., 
Китай си сътрудничи с дър-
жави в нейния обхват в че-
тири области: наука и техно-
логии, междучовешки отно-
шения и култура, съвместни 
лаборатории, сътрудничество 
в областта на научно-техно-
логичните паркове и транс-
фера на технологии, за да 
помогне на развиващите се 
страни да ускорят развитие-
то на дигиталната икономи-
ка и зелената трансформа-
ция и да споделят дивиден-
тите от научния и техноло-
гичния прогрес. 

Занапред трябва заедно да 
се възползваме от възмож-
ностите на дигиталното, ин-
тернет базирано и интели-
гентно развитие, да проуч-
ваме нови двигатели и пъти-
ща за растеж и да създадем 
повече ползи за всички хо-
ра чрез инициативата „Един 
пояс, един път“.

„Един пояс, един път“ е 
път за взаимноизгодно раз-
витие. През последното де-
сетилетие инициативата да-
де сериозен тласък на свър-
заността и се превърна във 
важна движеща сила за при-
общаващ глобален иконо-
мически растеж. Експорт-
но-импортната банка на 
Китай и Китайската про-
мишлено-търговска банка 
установяват Фонда „Китай 

– Централна и Източна Ев-
ропа“. „Банк ъф Чайна“ и 
Китайската банка за разви-
тие са ангажирани с предос-
тавянето на персонализира-
ни финансови услуги за биз-
неса от Централна и Източ-
на Европа, включително и за 
българския. Във време, кога-
то глобалното икономическо 
възстановяване все още е не-
сигурно, е още по-важно да 

се противопоставим на опи-
тите за „разделяне“. Надявам 
се, че ще използвате добре 
тези финансови инструмен-
ти, за да посрещнете собст-
вените си нужди и да насър-
чите икономическата глоба-
лизация да бъде по-отворе-
на, приобщаваща, баланси-
рана и полезна за всички.

България се присъедини 
към нашата инициативата 
„Един пояс, един път“ през 
2015 година и е неин важен 
възел на Балканите. От 2015 
до 2022 г. годишният стоко-
обмен между Китай и Бъл-
гария се е увеличил 2,3 пъ-
ти – от 1,79 до 4,12 милиар-
да долара. 

Инициативата „Един пояс,  
един път“, заедно с Механиз- 
ма за сътрудничество меж-
ду Китай и страните от Цен-
трална и Източна Европа, 
се превърна в полезно до-
пълнение към всеобхватно-
то стратегическо партньор-
ство между Китай и Евро-
пейския съюз, предоставяй-
ки по-разнообразни канали 
за сътрудничество и плат-
форми за развитие и на ки-
тайско-българските отно-
шения. 

Занапред ние ще рабо-
тим за укрепване на безпре-
пятствената промишлена ве-
рига и веригата за доставки 
и ще насърчим свързването 

на български продукти с 
китайския пазар чрез съ-
трудничество в електрон-
ната търговия и специфич-
ни за страната промоции. 
Ще съдействаме активно 
големите изложения да иг-
раят по-добре ролята си на 
платформи за улесняване на 
връзките между китайски 
и български компании. От 
септември до ноември тази 

година Китай ще проведе 
поредица от изложения, сред 
които особено място заема 

Третият форум за меж-
дународно сътрудничество 
„Един пояс, един път“, чийто 
домакин през октомври ще 
бъде столицата Пекин. Той 
ще бъде не само най-мащаб-
ното събитие за отбелязва-
не на 10-ата годишнина на 
„Един пояс, един път“, но и 
важна платформа за всич-
ки страни за обсъждане на 
висококачественото сътруд-
ничество в рамките на ини-
циативата. Представители от 
повече от 90 държави са по-
твърдили присъствието си, 
което ще даде рядка възмож-
ност на всички да разши-
рят сътрудничеството. При-
ветстваме вашето активно 
участие. 

Днес тук има много гос-
ти от Китай и Европа и бих 
искал още веднъж да бла-
годаря на всички за ваша-
та готовност да участвате и 
за приноса ви към това съ-
битие. Инициативата „Един 
пояс, един път“ произхожда 
от Китай, но принадлежи на 
света. Тя се корени в исто-
рията, но е ориентирана към 
бъдещето. Пожелавам успех 
на конференцията и се на-
дявам всеки да сподели от-
кровено своите виждания. 
Благодаря за вниманието!

„Един пояс, един път“ е 
път на мира и сигурността. 
Днешният свят представля-
ва общност със споделено 
бъдеще и обща съдба. Това, 
което хората по света искат, 
не е нова Студена война или 
тесни кръгове, а свят на тра-
ен мир и универсална сигур-
ност. Инициативата „Един 
пояс, един път“ е поло- 
жителен отговор на стреме- 
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Приветствено послание на г-н ДъН Ли към Международната конференция 
 „Европа – КНР. Диалог в името на прогреса. 10 години инициатива „Един пояс, един път”

Проф. д-р Светлана ШаРЕНКова представи на Международната конференция  
темата “основни аспекти от инициативата “Един пояс, един път”

а се пише за ини- 
циативата на пред-
седателя Си Дзин- 
пин „Един пояс, 
един път“ е едно-
временно лесно и 

трудно. Лесно, поради факта, 
че съществуват хиляди при-
мери, цифри и факти по де-
сетгодишния успешен път на 
тази мащабна визия на лидера 
на социалистически Китай. 
Трудно, защото много нещо 
е казано и човек не без уси-
лие намира една своя, ориги-
нална гледна точка. Въпреки 
това ще се опитам да систе-
матизирам накратко основ-
ните параметри на Иници-
ативата, които нагледно по-
казват нейната реална стой-
ност и значение.

Д

Мащабна визия на председателя Си Дзинпин

Първо – успешно издържаната 
проверка на времето 

Несъмнено да се издържи 
на потокът на дните, месеци-
те и годините за каквато и да 
е идея, е нещо изключител-
но трудно. Тази година светът 
отбелязва успешния десетго-
дишен юбилей на глобално-
то начинание „Поясът и пъ-
тят“. С други думи – тестът на 
времето е повече от успешен.
Второ – мащабите на визията 

„Един пояс, един път“
Да погледнем някои ци-

фри и факти. Окончателни-
те данни за миналата 2022 г. 
сочат например, че броят на 
влаковите услуги, извършва-
ни между Китай и Европа, се 
е увеличил с 9 % в сравнение 
с предходната година и дос-
тигна 16 хиляди; обемът на 
изпратените стоки нараства с 
10 процента и достига 1 млн. 
и 600 хил. товарообемни еди-
ници. Обемът на стоките, из-
пратени с влак през Новия 
международен търговски ко-
ридор земя – море, който има 
за цел да интегрира запад-
ния регион на Китай в све-
товната икономика, се е уве-
личил с 18,5 % и е достигнал 
756 хил. товарообемни еди-
ници. Само по супермодер-
ната жп линия Китай – Лаос 

са превозени 9 млн. пътни-
ци. През трите месеца, от-
както първата скоростна ма-
гистрала в Камбоджа между 
Пном Пен и Сиануквил беше 
пусната в експлоатация, през 
нея са преминали повече от 3 
млн. превозни средства. Тес-
товете на първата високоско-
ростна железница в Югоиз-
точна Азия, високоскоростна-
та железопътна линия Джа-
карта – Бандунг, са успешно 
завършени. 

Трето – геополитическият 
ефект 

В периода септември – 
октомври 2013 г., когато ки-
тайският председател Си 
Дзинпин официално даде 
начало на инициатива за из-
граждане на „Икономическа 
зона на Новия път на копри-
ната и Морския път на коп-
рината през XXI век“ са из-
минали едва десет години. В 
рамките на този срок социа-
листически Китай вече е по-
дписал над 200 документа за 
сътрудничество със 151 стра-
ни и 32 международни орга-
низации. КНР, заедно със съ-
ответните страни, се придър-
жа към принципа на широки 
консултации, съвместен при-
нос и задълбочава взаимно-
изгодното сътрудничество и 

постигна солидни успехи. 
Четвърто – значението  

на инициативата  
„Поясът и пътят“ 

Като важна мярка за Ки-
тай в усилията си за разши-
ряване отварянето към външ-
ния свят, инициативата „Един 
пояс, един път“ отвори нова 
глава в развитието на Китай 
и световната икономика. Това 
е най-мащабна платформа за 
международно сътрудничест-
во в глобализирания днешен 
свят. Според проучване на 
университета „Кеймбридж“  
62% от страните в обхвата 
на „Един пояс, един път“ са 
дали положителна оценка за 
развитието на инициатива-
та. Според представения от 
Световната банка през 2019 г.  
доклад, ако транспортните 
инфраструктурни проекти в 
рамките на „Един пояс, един 
път“ бъдат реализирани на-
пълно, то до 2030 г. се очаква 
те да донесат на света около 
1,6 трлн. щ. д. приходи, кое-
то е 1,3% от световната ико-
номическа мощ. Наистина 
впечатляващо число!

На провелия се неотдавна 
в Пекин симпозиум за оцен-
ка на 10-годишното развитие 
на инициативата, началникът 
на Центъра за съдействие за 

изграждането на „Един пояс, 
един път“ Джай Дуншън за-
яви, че последното десетиле-
тие способства за оформянето 
на нова структура за отваря-
нето на страната към външ-
ния свят. 

Инициативата създава на-
дежден „приятелски кръг“, 
укрепва глобалната мрежа 
за взаимна свързаност, прес-
труктурира мостове за ико-
номическо-търговски и кул-
турен обмен, спомага за раз-
решаване на въпросите за 
устойчиво нисковъглеродно 
развитие, помага за развитие 
на здравното сътрудничество, 
намаляването на бедността и 
други, а също така и особено 
силно стимулира двупосочна-
та търговия и инвестициите. 

Общото изграждане на 
„Един пояс, един път“ е ба-
зирано върху научно и ясно 
ръководство, стъпило вър-
ху визионерските идеи на 
Си Дзинпин за икономика-
та и за външните работи. То-
ва са принципите за мирно 
сътрудничество, отвореност, 
инклузивност, взаимно учене 
един от друг и взаимна из-
года. Всички тези фактори 
дават ясна гаранция за до-
брите перспективи и бъде-
ще на проекта „Един пояс, 
един път“!

Нови прозрения и нова сила за сътрудничество 

важаеми гости, 
приятели,
От името на Мини- 
стерството на външ-
ните работи на Ки-
тай и Секретариа- 

та за сътрудничество между 
Китай и страните от Цен-
трална и Източна Европа 
бих искал да отправя сър-
дечни поздрави до участни-
ците в международната кон-
ференция на тема „Диалогът 

У

ДъН ЛИ, генерален  
секретар на Секретариата 
за сътрудничество между 
Китай и страните  
от ЦИЕ и заместник-
министър на външните 
работи на КНР

Проф. д-р Светлана 
ШаРЕНКова 

Европа – КНР в името на 
прогреса: 10 години иници-
атива „Един пояс, един път“.

Преди десет години пре-
зидентът Си Дзинпин пред-
стави инициативата „Един  
пояс, един път“. Той не само 
допринесе с китайската мъд-
рост за мирното развитие на 
света, но също така предло-
жи китайски решения за на-
сърчаване на печелившото 
сътрудничество между стра-
ните. През изтеклото десети-
летие, ръководена от прин-
ципа на обширни консулта-
ции, съвместен принос и спо-
делени ползи, инициативата 
остана ангажирана с визия-
та за отвореност, екологич-
но сътрудничество и преслед-
ва висок стандарт, устойчи-
во и ориентирано към хора-
та развитие. 

Сътрудничеството по „Един  
пояс, един път“ в различни 
области доведе до ползотвор-
ни резултати. С нарастващо 
влияние, мащаб и участие, 
инициативата се превърна в 
популярно глобално общест-
вено благо и международна 
платформа за сътрудничество. 

По този път към отвореност, 
сътрудничество през десети-
летието бяха стартирани и ус-
пешно работят редица забеле-
жителни проекти, които иг-
раят важна роля за насърча-
ване на местната заетост и 
растеж. 

Като водещ проект на 
инициативата, жп линията 
Будапеща – Белград отбеля-
за голям напредък през по-
следните години, което има 
забележително значение за 
изграждането на сухопътна-
та експресна линия Китай – 
Европа. Проектът „Приста-
нище Пирея“ постигна стаби-
лен напредък и нарасна как-
то по мащаб, така и по си-
ла, което го прави истински 
флагман на китайско-гръцко-
то сътрудничество и чудесен 
пример за сътрудничеството в 
рамките на „Един пояс, един 
път“ между Китай и Европа. 

Железопътната връзка 
Китай – Европа е осъщест-
вила повече от 73 000 товарни 
услуги и е достигнал до 216 
града в 25 европейски стра-
ни, като служи като гарант 
на ред солидни промишлени 

вериги за доставки между Ки-
тай и Европа.

Следващият месец Китай 
ще бъде домакин на третия 
форум за международно съ-
трудничество „Един пояс,  
един път“. Това е не само 
връхната точка на събития-
та за отбелязване на 10-ата 
годишнина на инициативата, 
но и важна отправна точка за 
всички страни по пътя към 
висококачествено сътрудни-
чество. Ще приемем форума 
като възможност да напра-
вим равносметка и да изгот-
вим план за устойчив напре-
дък във висококачественото 
сътрудничество. Ще прокара-
ме пътя към още по-активно 
общо развитие, ще начерта-
ем красива картина на зеле-
но развитие и ще напишем 
нова глава за взаимната из-
года между страните и вза-
имно разбирателство между 
цивилизациите по Пътя на 
коприната.

България е втората стра-
на в света, установила дипло-
матически отношения с Ки-
тай и двете държави се рад-
ват на дългогодишно и все 

по-голямо приятелство. В 
продължение на десетилетия 
нашите страни се подкрепят 
и са в единство. Държавните 
глави на нашите две държави 
поддържаха контакти и посо-
чиха пътя за разширяване на 
китайско-българското страте-
гическо партньорство. Воде-
но от механизми, включител-
но инициативата и Китайско 
сътрудничеството с ЦИЕ, на-
шето партньорство в такива 
области като икономиката и 
търговията се задълбочава, а 
обменът между хората про-
дължава да процъфтява. Та-
зи международна конферен-
ция, организирана съвмест-
но от множество китайски и 
български институции, пре-
доставя полезна платформа 
за обмен между участващи-
те страни и със сигурност ще 
допринесе за нови прозрения 
и ще даде нова сила за съ-
трудничеството в „Един пояс,  
един път“ и съвместната дей-
ност между Китай и държа-
вите от Централна и Източ-
на Европа.

Пожелавам пълен успех 
на конференцията!
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Находището на вкаменелости 
се намира на 5 километра от Чъндзян, 
в югоизточната част на град Кунмин, 
провинция Юннан, и съхранява изкопаеми 
останки от изключителна важност. 
То прилича на огънат пояс 
по протежение на планината 
Маотиен с дължина 20 километра, 
широчина 4,5 километра и дълбочина 
повече от 50 метра. Скалите и 
вкаменелостите в тях на площадката 
край Чъндзян представляват 
изключителен и необикновено запазен 
участък, който свидетелства за бързото 
разнообразяване на живота на Земята в 
ранния камбрийски период. 

забележителНости

Уникалните 
разкопки 
Чъндзян –  
откритието 
на 20-и век

аходището Чънд-
зян е включено в 
Списъка на све-
товното културно 
наследство. Това е 
първото китайско 

фосилно находище, записа-
но в Списъка на ЮНЕСКО.

През 1984 г. Ху Сиен-
гуан, изследовател от Ин-
ститута по геология и па-
леонтология на Китайска-
та академия на науките, 
пръв намира вкаменелос-
ти Naraoia (безгръбначен 

голямо значение.
Изключителните пале-

онтологични доказателства, 
извадени от находището на 
вкаменелости Чъндзян, са 
несравними с богатото си 
разнообразие на видовете. 
Към днешна дата са доку-
ментирани вкаменелости 
от най-малко 16 категории, 
плюс различни енигматич-
ни групи и около 196 раз-
лични вида. Находището 
показва отлично качество 
на съхранение на вкамене-
лости, включително меките 

Новооткритата вкаменелост,  
тип алалкоменеус, е далечен роднина на скорпиони и паяци

Примитивен хордат

Утайките на Чъндзян представят най-
старите познати фосилни структури

вкаменелостите от находището 
край Чъндзян представят пълен 
запис на ранна камбрийска 
морска общност

вид от камбрийския пери-
од) в планината Маотиен. 

Това откритие предиз-
вика интерес и ентусиазъм 
сред учени и археолози от 
цял свят. 

През следващото десети-
летие над 50 археолози от 
повече от 10 страни посеща-
ват планината Маотиен, за 
да направят полеви проуч-
вания и да събират вкаме-
нелости. Благодарение на 
над 17-годишните им упо-
рити изкопни работи и из-
следвания досега са открити 

огромни количества вкаме-
нелости от 180 вида и 40 
категории. През 1991 г. на-
ходището на вкаменелости 
Чъндзян е обявено от „Ню 
Йорк Таймс“ за най-сенза-
ционното и страхотно от-
критие на 20-и век. Авто-
ритетно американско ака-
демично списание отбеля-
за, че откриването на това 
находище е разширило по-
знанията ни за гръбначни-
те животни с 60 милиона 
години назад, т. е. допреди 

500 милиона години.
От находището са изва-

дени над 30 000 интригува-
щи вкаменелости, добити от 
над 30 места, и затова то е 
известно като съкровище-
то на камбрийските фоси-
ли, датиращи отпреди 513 
милиона години.

В този кратък геоложки 
интервал има първообра-
зи на почти всички основ-
ни групи животни. Разно-
образните геоложки данни 
от площадката край Чънд-
зян представляват останки 

от най-високо качество на 
съхранение и възпроиз-
веждат с рекордно качест-
во ранната камбрийска мор-
ска общност. Това е един 
от най-ранните записи на 
сложна морска екосисте-
ма и уникален прозорец 
към структурата на ранни-
те камбрийски общности.

Находището е световно-
известен пример за един ос-
новен етап в историята на 
живота и представлява па-
леобиологичен прозорец от 

и твърдите тъкани на жи-
вотни с твърди скелети, за-
едно с широк спектър от 

организми, които са изця-
ло меки и поради това срав-
нително неизвестни досега. 

Н
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имали основните органи, 
което означава, че произхо-
дът на гръбначните живот-
ни е бил преди 40 милиона 
години по-рано от приетото 
дотогава. По-важното е, че 
на границата на Юси и Кун- 

Почти всички меки видове 
са неизвестни. 

Финото съхранение с яс-
ни детайли включва харак-
теристики като храносмила-
телните системи на живот-
ните, както е при вкамене-
лостта Naraoia, и деликат-
ните бръчки на загадъчния 
Юнанозон. 

Утайките на Чъндзян ни 
представят най-старите по-
знати фосилни структури, 
към които принадлежат не 
само гъби, коелинтерати, 
брахиоподи и аниделци, но 
и редки същества, които не 
се вписват добре в групите 
и класовете, създадени от 
съвременните учени, и за-
това те обикновено се на-
ричат според името на раз-
копките – такива са Мило-
кунмингия, Фусиенхуейя, 

Маотиеншания – едно от редките същества, които 
не се вписват в създадените групи и класове

Музеят на изкопаемите животни в Чъндзян

загадъчният юнанозон, 
в който могат да 
се различат дори 
деликатните бръчки 

Хайкоуиктос е прародителят на всички гръбначни 
животни на земята

загадъчното същество Елдония еуморфа е едно 
от най-големите животни на това място

Находището показва отлично качество на 
съхранение на вкаменелости, включително 
меките тъкани на животни и растения

Юнанозон и Маотиенша-
ния. Вкаменелостите от на-
ходището край Чъндзян за-
едно представят пълен за-
пис на ранна камбрийска 
морска общност. 

Това е един от най-ран-
ните записи на сложна мор-
ска екосистема, с хранител-
ни мрежи, населени с вече 
добре развити хищници. Тя 
демонстрира, че сложните 
структури на общността са 
се развивали много рано в 
камбрийската диверсифика-
ция на животинския живот 
и са доказателство за ши-
рок спектър от екологич-
ни ниши. 

Освен това вкамене-
лостите помагат на хората 
да разбират физиологич-
ните структури, жизнени-
те навици, систематичната 

еволюция и екологичната 
среда на палеонтологията.

Като предшественик 
на членестоногите, Фуси-
енхуейя има колкото 35 – 
45 двойки крака. Маоти-
еншания и Юнанозонът са 

мин е намерена вкамене-
лостта на най-старото гръб-
начно, Хайкоуиктос, чии-
то структурата и функция-
та са по-сложни от тези на 
Юнанозона и се приема, че 
е най-ранният предшестве-
ник на еволюционната ве-
рига от риба, през земно-
водни, влечуги и бозайни-
ци до хора. Тази вкамене-
лост е безценна.

Находището на вкаме-
нелости Чъндзян има яс-
ни граници, включител-
но най-значимите скални 
експозиции в региона, съ-
що и буферна зона, която 
осигурява по-добра защита. 
Трябва да се отбележи, че 
в някои райони извън гра-
ниците на обозначената зо-
на, също има данни за вка-
менелости и тези области 
би трябвало да се по-добре 
защитени.

Преди 2004 г. са извър-
шени 14 разкопки в буфер-
ната зона на находището. 
От 2008 г. всички те са за-
творени. 

Процесът на рехабили-
тация на тези бивши ми-
ни продължава и ще отне-
ме известно време. Минни-
те дейности всъщност не са 
се отразили върху вкамене-
лостите и продължаващият 
ангажимент на окръжните 
и провинциалните управи 
да не отварят отново ми-
ните в рамките в района 
или неговата буферна зона 
са от решаващо значение 
за защитата му.

В рамките на находи-
щето са правени разкопки 
във връзка с двата ключови 
фосилни слоя. В основната 
част са създадени пешеход-
ни пътеки, а в Маотиеншан 
е построен музей край пър-
вите разкопки, направени в 
Чъндзян.
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

тимулиращата  
подкрепа за рас-
тежа на китай- 
ските частни ин-
тернет компании 
е окуражаваща и 

благоприятна за развитието 
на индустрията. Това каза в 
интервю Джоу Хун‘и, съос-
новател и главен изпълните-
лен директор на 360 Security 
Technology Inc. – най-голе-
мия доставчик на продукти 
за интернет и мобилна си-
гурност в Китай. През юли 
китайските власти разкриха 
31 нови мерки за насърча-
ване на развитието на част-
ния сектор на икономика-
та, които включват подпо-
магане на достъпа на част-
ни предприятия до финан-
сиране, намаляване на ба-
риерите за достъп до паза-
ра и насърчаване на лоял-
ната конкуренция.

В интервю за CGTN 
Джоу сподели, че компа-
нията „360“ е съсредото-
чила своите работни про-
цеси в две основни бизнес 
линии. Първата се фокусира 
върху цифровата сигурност, 
осигурявайки сигурна осно-
ва за държавната и местна-
та администрация и част-
ните предприятия в техни-
те стратегии за дигитализа-
ция. Втората посока, в коя-
то китайският гигант раз-
вива дейността си, включва 
разработването на широко-
мащабни езикови модели с 
изкуствен интелект.

Джоу добави още, че 
подозира, че „360“ е била 
обект на санкции на Съе-
динените щати поради ра-
ботата си по откриване и 
защита срещу кибератаки, 
предприети от разузнава-
телните агенции на САЩ. 
„Нашата компания е сред 
малкото, които са изпра-
вени пред двойни санкции 
от Съединените щати. Ед-
новременно две американ-
ски министерства - Минис-
терството на търговията и 

Нови стимули за частните компании в интернет 
сектора и растеж на онлайн търговията

Министерството на отбра-
ната, ни налагат ограниче-
ния. Това ни създаде мно-
го проблеми и оказва голя-
мо влияние върху междуна-
родния ни бизнес и наше-
то международно сътрудни-
чество“, пояснява китайски-
ят предприемач.

Появата на ChatGPT 
доведе до промени в ин-
тернет индустрията. Джоу 
уточнява, че „360“ и дру-
ги китайски интернет ком-
пании също усилено разра-
ботват подобни генератив-
ни модели на изкуствен ин-
телект, защото всички вяр-
ват, че технологията за из-
куствен интелект със си-
гурност ще революциони-
зира цифровите стратегии 
на всички участници на 
пазара. „Изкуственият ин-
телект ще промени начи-
на, по който подхождаме 
изцяло към нашите диги-
тални стратегии. Притесне-
нията за сигурността, по-
родени от тази технология, 
привлякоха вниманието на 
правителствата и бизнеса 
по целия свят. В момента 
няма универсален вариант 

за всички решения на те-
зи предизвикателства. Ка-
то компания за киберсигур-
ност, нашата роля е да раз-
берем как функционира та-
зи технология, да обединим 
това знание с нашия опит в 
киберсигурността и в край-
на сметка да създадем си-
гурен, голям езиков модел.“

Джоу определено вяр-
ва, че мерките, които ки-
тайското правителство нас-
коро представи за стимули-
ране на сектора, ще дадат 
силен тласък на китайски-
те частни интернет компа-
нии, позволявайки им ак-
тивно да инвестират, да пра-
вят иновации и да изслед-
ват потенциала на широко-
мащабните модели на тех-
нологията за изкуствен ин-
телект в различни области.

„Наблюдавам тези 31 
мерки и забелязах, че мно-
го от колегите ми също ги 
обсъждат. Както аз, така и 
мои колеги смятаме, че те-
зи политики са доста об-
надеждаващи, защото да-
ват на частния бизнес по-яс-
на и по-дефинирана роля, 
като по същество ги тре- 

тират като неразделна част 
от икономиката на страна-
та. Междувременно, когато 
става въпрос за въздействи-
ето на тези политики, осо-
бено в контекста на интер-
нет компаниите, изглеж-
да, те са правени с изця-
ло практическа идея, давай-
ки ни повече насоченост и 
енергия за развитие. Те ще 
работят за компании от вся-
какъв размер – от малките 
играчи до големите интер-
нет гиганти.“

В същото време послед-
ният статистически доклад 
за развитието на интернет в 
Китай, публикуван от Ки-
тайския информационен 
център за интернет мрежи 
(CNNIC), регистрира рекор-
ден брой от 1,079 милиар-
да интернет потребители, 
увеличение от 11,09 мили-
она спрямо декември ми-
налата година. Това озна-
чава, че над 76 процента от 
китайското население има 
достъп до интернет.

През първата полови-
на на тази година различ-
ни видове интернет при-
ложения продължиха да 

процъфтяват в страната. 
Сред всички приложения 
най-бърз ръст в броя на по-
требителите през периода са 
тези за онлайн търсене на 
коли, резервации за пътува-
не и четене на литература. 
Броят на хората, които имат 
достъп до незабавни съоб-
щения (instant messaging), 
онлайн видео и кратки ви-
деоклипове, е съответно 
1,047 милиарда, 1,044 ми-
лиарда и 1,026 милиарда ду-
ши. Нивата на използване 
на тези подчасти от интер-
нет сектора са над 95%.

Развитието на интернет 
също е стимулирало расте-
жа на индустрията за елек-
тронна търговия в Китай, 
показва докладът. Към юни 
2023 г. в Китай са регис-
трирани 884 милиона души, 
които са извършили поне 
една интернет покупка. То-
зи показател също отбеляз-
ва скок от 38% в сравнение 
с данните от миналия де-
кември в края на 2022 г. То-
ва означава, че 82% от по-
требителите на интернет и 
мобилни мрежи в страната 
са купували нещо онлайн, 
което е изключително го-
лямо покритие и страхотен 
стимул за развитието на он-
лайн търговията в Китай.

През първата половина 
на годината онлайн продаж-
бите на дребно в страната 
отбелязаха годишен ръст от 
13,1% до 7,16 трилиона юа-
на (около 980 млрд. щ. д.), 
като електронната търговия 
на живо набира скорост. Все 
по-популярен начин на про-
дажби стават така нарече-
ните „предавания на живо“. 
Като цяло данните показват 
доста добро възстановяване 
на сектора, като трябва да 
се има предвид, че най-го-
лям стимул на онлайн тър-
говията тепърва предстои с 
голямата концентрация на 
празници и специални дни 
на пазаруването онлайн в 
края на годината.

С

оворителят на Държав-
ното статистическо упра-
вление на Китай зая-
ви, че инвестициите на 
Китай в ключовите об-
ласти продължават да на-

растват с относително бързи тем-
пове, а структурата им е оптими-
зирана и те продължават да играят  
притегателна роля за икономиче-
ския растеж.

От началото на тази година 
Китай активно насърчава изграж- 

дането на големи инфраструктур-
ни проекти в много области ка-
то водоснабдяването, транспорта 
и други. Развитието на нововъз-
никващите индустрии също е до-
бро и с по-силен импулс за рас-
теж на инвестициите.

„Инвестиционната структура 
ще продължи да се оптимизира и 
на следващия етап. Заедно с ефек-
тивната роля на държавните ин-
вестиции и различните прилагани 
политическите стимули, това ще 

Инвестиционната 
структура продължава 
да се оптимизира

Г
допринесе за насърчаване на ново 
оптимизиране на отраслите и висо-
кокачественото им икономическо 

развитие“, коментира още говори-
телят на Държавното статистиче-
ско управление.
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През последните години Китай въведе редица политики и мерки за 
насърчаване и подкрепа развитието на човешките ресурси, област, в 
която се наблюдава устойчива тенденция към застаряване. В „Становище 
за укрепване на работата със застаряващото население през новата ера“, 
издадено от Централния комитет на Китайската комунистическа партия 
и Държавния съвет, се предлага подобряване на заетостта, доброволческа 
служба, оптимизиране управлението на жилищните общности и други 
политики и мерки, насочени към това по-младите възрастни хора да 
продължат да водят активен живот, както и да се изследват гъвкави 
модели на заетост, подходящи за тази категория.

страницата подготви  
Красимира иваНова

Д
о края на 2022 г. 
населението на 
Китай на възраст 
60 и повече годи-
ни е достигнало 
280 милиона. На 

фона на застаряването, пов-
торното наемане на работа 
на възрастни хора се пре-
връща в неотложен практи-
чески проблем. Китай на-
влезе в период на застаря-
ващо общество. 

Дейностите за развитие 
на по-възрастното населе-
ние са не само важна част 
от националната стратегия 
за отговор на демографски-
те тенденции, но и обектив-
но изискване за адаптира-
не към промените в разви-
тието на населението и на-
сърчаване трансформация-
та на демографските диви-
денти в кадрови.

Благодарение на устой-
чивото социално-иконо-
мическо развитие средна-
та продължителност на жи-
вота на китайците е дости-
гнала 77,93 години през 2022 
г. В същото време броят и 
делът на населението в тру-
доспособна възраст нама-
лява непрекъснато от 2012 
г. насам, а общият брой на 
хората от 2012 до 2019 г. се 
е свил с повече от 26 ми-
лиона. Следователно обръ-
щането на поглед към зае-
тостта на възрастните хора 
е благоприятно за удължа-
ване на периода на демо-
графския дивидент и опол-
зотворяване на вторичния 
демографски дивидент. 

По този начин се нама-
ляват рисковете и въздейст-
вията, породени от промя-
ната в структурата на насе-
лението, и се дава възмож-
ност за нов тласък на ико-
номическия растеж.

През 2022 г. възрастни-
те на 60 и повече години 
в Китай са били 280 ми-
лиона, което представлява 
19,8% от общото население. 
С ускоряващия се темп на 
застаряване на населението 
и разширяване на групата 
на възрастните ще се увели-
чат неизбежно пенсионните 
и здравни разходи и социал-
ното осигуряване на Китай 
ще понася все по-голям на-
тиск в бъдеще. Следовател-
но заетостта на възрастните 
хора е благоприятна не са-
мо за увеличаване на тех-
ните доходи и способността 
им да се издържат сами и 
да облекчат натиска върху 

Повторната заетост на възрастните 
освобождава демографски дивидент

децата си, но също и за на-
маляване на тежестта вър-
ху социалноосигурителната 
и здравната системи.

Световната здравна ор-
ганизация прие нова интер-
претация на остаряването в 
добро здраве в последния 
си Глобален доклад за ста-
реенето и здравето, която 
включва целия жизнен ци-
къл на човек. 

Социалната активност 
на възрастните хора е ва-
жно измерение на остаря-
ването в добро здраве. В 
този смисъл заетостта на 
възрастните хора е важна 
форма на тяхното социал-
но участие. Повторното на-
емане на работа позволява 
пълното използване на уни-
калните им предимства ка-
то умения, опит, култура и 
др. То показва признание-
то и защитата на цялото об-
щество към тази категория, 
което несъмнено ще засили 
усещането за ползи, щастие 
и сигурност на тези хора.

Заетостта на възрастни-
те хора ще им позволи да 
продължат да играят поло-
жителна роля в създаване-
то на материални блага. Тя 
не само ще облекчи нати-
ска от стареенето, но и до 
известна степен ще засили 
чувството им за постиже-
ние и щастие, ще премах-
не усещането за празнота и 
безполезност след пенсиони-
рането и ще способства за 
поддържане на физическото 
и психическото им здраве. 
Заетостта в крайна сметка 
помага хората да бъдат по-
лезни и щастливи и в на-
преднала възраст.

Образованието за въз-
растни хора в Китай води 
началото си от 80-те години. 
Държавата е приела редица 
документи за развитие на 
образованието за възраст-
ни хора. В момента стра-
ната има близо 80 000 уни-
верситета (училища) за въз-
растни хора, включително 
национални, образователни 

направления като здравен 
мениджмънт, управление на 
тялото, културна комуника-
ция, селски туризъм, семей-
ни грижи, психологическо 
консултиране и др.

По отношение на зае-
тостта на възрастните хо-
ра, преминали професио-
нално обучение, също се из-
ползват различни модели и 
форми. Понастоящем ня-
кои социални институции 
са специализирани в обуче-
нието на възрастните хора 
да се адаптират към диги-
талния живот. 

Въпреки това като цяло 
заетостта на възрастните хо-
ра е ограничена от външ-
ната среда, неадекватната 
защита на техните трудови 
права и много други правни 
рискове на работното мяс-
то. Връзката между обра-
зованието и обучението на 
възрастните хора и заетост-
та им също не е гладка и 
е необходимо да се рабо-
ти за преодоляване на про-
блемите.

В зависимост от различ-
ните потребности от профе-
сионално обучение е нуж-
на целенасочена политика в 
подкрепа на възрастни хора, 
които желаят да започнат 
бизнес или отново да рабо-
тят. Необходими са и повече 
инвестиции в инфраструк-
турата на професионално-
то образование за възраст-
ни хора, подобряване на ин-
телигентните образовател-
ни съоръжения, които от-
говарят на нуждите, насър-
чаване на възрастните хора 
да използват интернет плат-
форми за учене, така че да 

намалят изоставането си в 
това отношение. Необходи-
мо е оптимизиране на учеб-
ното съдържание, организи-
ране на специални курсове 
за обществени, търговски и 
други услуги, развлекателен 
туризъм, медицински гри-
жи, където търсенето на ра-
бота от възрастни хора е 
сравнително силно. В про-
цеса на подготовка на об-
разователното съдържание 
трябва да се вземе предвид 
не само връзката с пазара 
на труда, но и степента на 
съответствие с характерис-
тиките на възрастните хора. 
Следователно в зависимост 
от културното ниво, усло-
вията на живот и психоло-
гическите характеристики, 
трябва да се изберат мето-
дите на обучение и препо-
даване, които са по-лесни за 
възприемане. Да се използ-
ват пълноценно съществу-
ващите учебни ресурси, да 
се създават нови и се обо-
гатява учебната програма за 
професионалното образова-
ние на тази категория хора.

Европа, Америка, Япо-
ния и други развити стра-
ни заемат водещо място в 
управление трансформа-
цията на демографската 
структура. С увеличаване-
то на продължителността 
на живота, подобряването 
на здравословното ниво и 
намаляването на население-
то в трудоспособна възраст, 
възрастните хора все пове-
че се разглеждат като важен 
човешки ресурс, а работни-
ците с бели коси се превър-
наха във важна сила на па-
зара на труда. 

За да се възползват по-
добре от възрастното си на-
селение, някои страни по-
степенно увеличават пенси-
онната възраст. Освен това 
насърчават повторното на-
емане на работа на желае-
щи възрастни хора чрез за-
брана на възрастовата дис-
криминация, въвеждане на 
политики за насърчаване на 
заетостта и подобряване на 
системата за услуги за за-
етост за възрастните хора. 
Тъй като застаряващото на-
селение на Китай продъл-
жава да нараства, някои об-
ласти изискват възрастните 
хора да продължат да рабо-
тят. А и много от тях също 
имат такова желание. 

За да отговори на про-
мените, китайското прави-
телство проучва и подобря-
ва политиките и разпоред-
бите относно защитата на 
трудовите права и интере-
си на възрастните хора. В 
борбата срещу възрастова-
та дискриминация на паза-
ра на труда в Китай е забра-
нено различното третиране 
при наемане на работа на 
основата на възрастта, за-
плащането, социалните по-
мощи и уволнението.

и обучителни бази, които се 
посещават от над 10 мили-
она ученици. Образование-
то и обучението за възраст-
ни се фокусират най-вече 
върху няколко основни на-
правления – здравеопазва-
не, развлечение, комуника-
ция и правно образование. 
Все още има голям потен-
циал за проучване за обу-
чение и придобиване на 
професионални умения в 

общество

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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традиции

Ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

страницата подготви  
Галина КрУмова

Първите доказателства за използване на печати в Китай 
ни връщат до 544 г. пр. н. е. От тогава датира най-
старият открит бронзов печат. А употребата на печати 
е започнала най-малко няколкостотин години по-рано. 
Емблематичните знаци, излети върху бронзови съдове 
от династията Шан (1600 – 1046 г. пр. н. е.), предполагат 
използването на нещо като печат за отбелязване 
върху калъпа. Императорският печат и други печати на 
висшестоящи чиновници са били наричани си (璽); други 
печати за ранг и назначение са наричани ин (印). Смята се, 
че по време на династията Тан (618 – 907) властващата 
императрица У Дзътиен (武则天) не харесвала факта, че си 
(璽) е близко по звучене до съ (смърт, 死) или си (почивка, 
息), затова тя променила името на печатите на бао 
(съкровище, 宝). През следващите векове се използват и 
двете имена. Императорският печат е традиционно голям 
и квадратен, често изработен от нефрит.

Н
ай-важният печат е На-
следственият печат на 
империята (傳國璽), кой-
то е създаден от пър-
вия император на Ки-
тай Цин Шъхуан (秦始

皇) (258 – 210 г. пр. н. е.)  и се е по-
читал като средство за легитима-
ция, символизиращ дадения Ман-
дат от Небето. 

Наследственият имперски печат 
се предава през няколко династии, 
докато не бива изгубен в началото 
на династия Мин (1368 – 1644). Ос-
вен Наследствения имперски печат, 
императорът притежавал и някол-
ко други имперски печата, които 
през вековете се увеличавали по 
брой. По време на последната ди-
настия Цин (1644 – 1911) импера-
тор Циенлон избрал общо 25 пе-
чата за държавни цели. 

При династиите Мин (1368 – 
1644) и Цин (1644 – 1912) употре-
бата на печатите излиза извън им-
ператорския двор и започва да при-
добива и лична употреба, основно 
заради разрастването на феодал-
ните изкуства.  Тези частни печати 
се наричат ин (印章, 印鑑 или 圖章). 
Ин обикновено били квадратни, а 
на тях пишело само името и при-
надлежността на техния собстве-
ник. Те служели като потвържде-
ние на подпис или знак за провер-
ка. Тези печати се изработвали от 
камък, слонова кост, дърво, бам-
бук или нефрит. 

Артистите и колекционерите 
също ползвали тези печати, като 
чрез тях маркирали своите карти-
ни, книги и калиграфия, а дизай-
ните и фразите, изписани на тях, 
били най-различни. Един човек мо-
жел да притежава няколко печата, 
като използва различните си проз-
вища, особено тези, които внушава-
ли несветски и непринудени вкусо-
ве. Печатът се отпечатвал в черве-
но мастило и бил приготвен върху 
тампон от памук или мъх. 

Мастилото се приготвяло от ци-
нобър, разтворен във вода и мед, 
или стрит в сусамово, конопено 
или друго масло. Йероглифите вър-
ху него се издълбавали или релеф-
но (阳雕), или дълбоко (阴刻). Ре-
лефното издълбаване се появява 
в червено (zhuwen, 朱文 или 阳文), 
а дълбокото в бяло (baiwen, 白文 
или 阴文), на фона на мастилена-
та основа.

Печатите често се използват вър-
ху китайска калиграфия и китай- 

Разнообразните 
китайски печати 

неговия печат. Той има почти 20 
различни печата за използване 
върху калиграфски произведения 
и картини, които събира. 

Печатът на известен колекцио- 
нер или ценител става неразделна 
част от произведението на изку-
ството и може значително да по-
виши стойността му. Така в тече-
ние на няколко века някои произ-
ведения и картини на китайската 
калиграфия се покриват с десетки 
различни печати. 

Днес печатите са широко из-
ползвани в Китай за чиновнически 

ска живопис. Собствениците или 
колекционерите на картини или 
книги често добавят своите лични 
или студийни печати върху произ-
веденията, които са събрали. Та-
зи практика е знак на почит към 
творбата и затова някои произве-
дения на изкуството имат не са-
мо печати, но и надписи от зри-
тели и колекционери. 

Например император Циенлон 
е известен със своите литератур-
ни амбиции, включително в ка-
лиграфията, и е създал голямо ко-
личество текстове, подпечатани с 

цели. Те често са придружени от 
ръкописен подпис като по-сигурен 
начин за идентификация. Произве-
денията на китайската калиграфия 
и живопис все още се отбелязват с 
лични печати.

Повечето китайци имат печат с 
името си. Гравираните печати са 
особено важни за бизнесмените, за 
да докажат надеждността на своя 
бизнес. Днес гравирането на печа-
ти се счита за традиционна форма 
на изкуство в Китай.

Китайски 
императорски 

печат от 18-и век, 
притежаван  

от император 
Циенлон

Три императорски 
печата

Порцеланов съд за паста за печати,  
18-и век, период Канси

Свитък на Джао Менфу, виден художник и 
калиграф от ранната династия юен (1279 – 1368) 
с множество печати за одобрение

Предполага се, че така е изглеждал 
изгубеният Наследствен печат на  
император Цин Шъхуан
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еотдавна учени 
от Китай уста-
новиха генетич-
ния механизъм, 
който позволява 
на тибетците да 

са в добро репродуктивно 
здраве в бедна на кислород 
високопланинска среда.

Резултатите от проучва-
нето на Института по зоо-
логия на Кунмин към Ки-
тайската академия на на-
уките бяха публикувани в 
сп. Current Biology. 

В статията се посочва, 
че е проведено систематич-
но фенотипиране и анализ 
на връзките в целия геном 
на повече от 2200 майки 

на новородени, обхващай-
ки 12 репродуктивни и 76 
физиологични репродук-
тивни черти. Учените от-
крили, че в сравнение с хо-
рата, които живеят на по-
ниска надморска височина, 
жените в Тибет са с по-до-
бри репродуктивни резул-
тати, отразени в по-ниския 
процент аборти и по-добро 
развитие на плода.

Резултатите от анализа 
на връзките в целия геном 
показват полигенна адап-
тация на възпроизводство-
то при тибетците, припис-
вана на геномната осно-
ва на майките и новоро-
дените.

Разкрита бе тайната 
за плодовитостта  
на тибетците

Н

итайски изследо-
ватели са демон-
стрирали ефи- 
касността и безо-
пасността на ме-
дикамента Ma- 

vacamten при лечение на 
обструктивна хипертрофич-
на кардиомиопатия (oHCM), 
според пекинската болница 
„Сиехъ“.

Mavacamten вече е пока-
зал клинични ползи в гло-
бални проучвания при па-
циенти с oHCM, но досега 
липсват данни за азиатска-
та популация. Според изсле-
дователите от „Сиехъ“ те са 
се надявали да оценят без-
опасността и ефикасността 
на медикамента в сравне-
ние с плацебо за китайски 
пациенти със симптоматич-
на oHCM, и са провели фа-
за 3, рандомизирано, двой-
но сляпо, плацебо контро-
лирано клинично изпитва-
не, включващо 81 пациен-
ти в повече от 10 болници 
в цялата страна.

Пациентите са рандоми- 
зирани два към един да 
получават Mavacamten или 
плацебо в продължение на 

Учени са демонстрирали 
ефикасността на 
медикамента Mavacamten 

К

30 седмици. Резултатите по-
казват, че Mavacamten де-
монстрира значително подо-
брение в първичната крайна 
точка в сравнение с плацебо 
според статия, публикува-
на в Journal of the American 
Medical Association (JAMA) 
Cardiology.

Безопасността и поно-
симостта са сходни между 
Mavacamten и плацебо. Ни-
то един пациент не е имал 
фракция на изтласкване на 
лявата камера под 50 про-
цента според статията.

Хипертрофичната кар-
диомиопатия (HCM) е мио- 

кардно заболяване, клинич-
но характеризиращо се с ле-
вокамерна (LV) хипертро-
фия, която в повечето слу-
чаи се причинява от вари-
анти в гените, кодиращи 
саркомерите. Тя обикновено 
се проявява като обструк-
ция на LV изходящ тракт 
(LVOT), основен прогнос-
тичен фактор за пациенти 
с хипертрофична кардио-
миопатия и свързан с пови-
шен риск от прогресия на 
заболяването, застойна сър-
дечна недостатъчност, пред-
сърдно мъждене, инсулт и 
смъртност.

сички сте чували стара-
та максима, че закуската 
е най-важното хранене 
за деня. Но колко от вас 
я спазват? В опитите си 
да се справят с излиш-

ните килограми много хора про-
пускат закуската. Няма съмнение, 
че това действие ще даде резултат, 
но той няма да е траен.

Какво ще се случи, ако сутрин не 
закусваме и как ще се отрази това 
на здравето ни?

1. Ще навреди на сърцето
Пропускането на закуската уве-

личава риска от високо кръвно на-
лягане и различни сърдечносъдо-
ви заболявания. Според едно про-
учване при мъжете, които не за-
кусват, рискът от инфаркт е с 27% 
по-висок в сравнение с тези, които 
се хранят редовно сутрин.

2. Риск от появата  
на диабет тип 2

Колежът за обществено здра-
ве към Харвардския университет 
в свое проучване търси връзката 
между хранителните навици и здра-
вето. То продължило около 6 го-
дини и в него се включили над 47 
хиляди жени. Резултатите от про-
учването били невероятни. Жени-
те, които били склонни да не за-
кусват, били изложени на по-голям 
риск от диабет тип 2 в сравнение с 
останалите. Още по-лошата новина 
е, че шансовете от появата на то-
ва заболяване при бизнес дамите, 
които пропускат сутрешното хра-
нене, е почти 55%.

Защо не бива  
да пропускаме закуската

3. Повече излишни килограми
Ако се опитвате да отслабнете и 

пропускате закуската, правите го-
ляма грешка. Според проведените 
изследвания за връзката между за-
куската и излишните килограми те-
зи, които не се хранят сутрин, има 
голяма вероятност да увеличат те-
глото си, а това е в разрез с поста-
вените цели.

Защо е така? Пропускането на 
закуската усилва глада за сладко 
и мазна храна. Освен това силно-
то чувство на глад е причината да 
не внимавате с какво се храните. 
Колкото по-гладен е човек, толкова 
повече храна ще приеме. Така че в 
крайна сметка, вместо да отслаб-
не, ще качи още повече килограми.

Един от ключовите моменти в 
здравословното хранене е спазване-
то на режим. По-добре е да се хра-
ните по малко, но на често, вместо 
по-рядко, но до преяждане. Ако ис-
кате да пропуснете някое от хране-
нията, за предпочитане е това да 
е вечерята.

4. Лошо настроение  
и недостиг на сили

Според едно проучване от 1999 г.  
пропускането на закуската води до 
лошо настроение и загуба на си-
ли. Британски изследователи на-
блюдавали 144 души в добро здра-
ве, които трябвало да ограничат 
приема на всякаква храна през но-
щта. Те били разделени в три гру-
пи. Закуската на едната се състоя- 
ла от здравословни храни, вто-
рата пиела само кафе, а третата 

пропускала сутрешното хранене. 
След това участниците били наблю-
давани в продължение на някол-
ко часа. Резултатите показали, че 
при групата, която не закусвала, се 
наблюдавало най-лошо състояние 
на паметта и силна умора. Между 
останалите две групи нямало съ-
ществени разлики. Изводът е, че 
пропускането на закуската ще от-
слаби силите ви и ще повлияе от-
рицателно на настроението.

5. Мигрена
Хипогликемията е медицински 

термин, който означава, че нивата 
на кръвната захар в организма са 
по-ниски от нормалните. Причина 
за това може да е пропускането на 
закуската, което на свой ред ще до-
веде до освобождаване на хормо-
ни, които трябва да компенсират 
нивата на глюкозата. Това, от дру-
га страна повишава кръвното на-
лягане, предизвиквайки мигрена 
и главоболие.

Рискът от хипогликемия се уве-
личава, ако редовно пропускате за-
куската, защото тя е първото хра-
нене след почти 12-часовото гла-
дуване. Така че ако не искате да 
ви боли глава, закусвайте редовно.

6. Проблеми с косата
Закуската играе важна роля в 

грижите за косата. Бедната на про-
теини храна може да се отрази на 
нивата на кератина, което да забави 
растежа на косата и да предизвика 
косопад. Така че следващия път се 
замислете дали не е по-добре су-
трин да отделите време за закуска.

7. Лош метаболизъм
Автомобилът не може да тръг-

не, ако не сте заредили гориво, а 
закуската е като гориво за органи-
зма. Тя не само зарежда с енергия 
за целия ден, но и активира обмен-
ните процеси. Проучванията показ-
ват, че хората, които закусват, ряд-
ко имат проблеми с метаболизма.

В Ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

здраве
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Под съпровода на 
класическа музика, група 
любители, облечени в 
прекрасни традиционни 
китайски облекла на етноса 
хан – „ханфу“, дефилират 
по модния подиум. Те 
грациозно танцуват, като 
същевременно представят 
на публиката комбинация 
от красив грим и мода от 
древността.

култура

ова е част от състезание 
и всички участнички са 
любители на ханфу. Те 
са се събрали от различ-
ни части на Гуанси-джу-
анския автономен реги-

он. Вечерта преди състезанието 40 
състезателки правят предварител-
на генерална репетиция за съби-
тието и тренират детайли като по-
ходка, движения на ръцете и очи-
те на подиума под ръководството 
на инструктори.

Инструкторката Лао Юенся 
смята, че шоуто на ханфу е кон-
центрирано представяне на тради-
ционния китайски етикет. „За на-
сочване на движенията ни ще се 
позоваваме на цветни керамични 
фигурки от времето на династи-
ята Тан, древни книги, картини 
и опери. Чрез демонстрациите на 
състезателите тези красиви древ-
ни традиционни етикети наисти-
на ще влязат в живота ни“, казва 
инструкторката.

Една от участничките – То Циу‘и, 
която отскоро е започнала да се ин-
тересува от ханфу, обича да носи 
това традиционно китайско облек- 

ладата китайска ху-
дожничка Ми Цяо- 
мин стана известна със 
серия маслени карти-
ни с руски пейзажи и 
персонажи. С усъвър-

шенстването на артистичния си  
стил и техники на рисуване посте-
пенно тя обръща поглед към нови 
области на творчеството. 

От стенописите на Дунхуан и 
персонажи на пекинската опера, 
традиционната китайска култура 
се превръща в основа на нейните 
нови артистични начинания. За-
това чрез своите маслени карти-
ни Ми Цяомин решава да пока-
же на света колко древни и дъл-
боки са културата и традициите 
на Китай.

През 2005 г. тя е приета в Санкт-
петербургския държавен академи-
чен институт по живопис, скулп-
тура и архитектура „И. Е. Репин“. 
За да се адаптира по-бързо към 
новите условия, младата худож-
ничка се отдава на творчество и 
понякога спи само по два часа на 
денонощие. 

В един момент отслабва и тежи 
само 35 кг. През 2012 г. Ми Цяомин 

Т

М

40 състезатели представят китайско 
традиционно ханфу на модния подиум

Млада китайска художничка съчетава  
древно и модерно изкуство

ло и да се снима с него. 
Обучението преди състезанието 

й помага да научи много за ханфу. 
Тя казва: „Оказва се, че носенето 
на тези дрехи изисква много позна-
ния за традиционния етикет. Ос-
вен че представя красотата на са-
мата дреха, това състезание е ва-
жна част от разпространението на 
културата“.

Гримът на състезателките също 
изисква изобретателност. Три часа 
преди началото на състезанието 
гримьорката Цин Лихуа е заета с 
подготовката на всички участнич-
ки. На Цин ще са й необходими 
няколко часа, за да завърши грима 

завършва с отличен успех и реша-
ва да се завърне в Китай.

След посещение в Ермитажа на 
изложба от около 300 древни про-
изведения на изкуството от Дунху-
ан тя е трогната от ценните култур-
ни реликви на своята родина и ре-
шава да създаде свои творби, свър-
зани с тях. „Трудно е да си пред-
ставим как тези майстори преди 

хиляди години са превърнали мал-
кия оазис в пустинята в център на 
изкуството“, казва Ми Цяомин в 
интервю за CGTN.

В Дунхуан се намират над 45 000 
квадратни метра стенописи, от кои-
то тя започва да черпи вдъхновение. 

През 2020 г. създава серия от 
картини, изобразяващи авангард-
ни роботи, които „пътуват“ през 

и подготовката на всички модели. 
„Гримът на различните династии 
има свои собствени характеристи-
ки. Например гримът на династия-
та Тан е много цветен, докато гри-
мът на династията Сун е по-елеган-
тен“, обяснява гримьорката. 

Според нея в началото някои 
любители на ханфу биха предпоче-
ли модерния грим, но със задълбо-
ченото популяризиране на култура-
та на ханфу класическият грим по-
степенно стана популярен в соци-
алните мрежи поради своята кул-
турна конотация.

Днес много любители на хан-
фу не само носят облеклото, но и 

задълбочено изучават знания и де-
тайли по грима, цялостната есте-
тика, древните ръчно изработени 
аксесоари и много, много други 
детайли.

С непрекъснатото разширява-
не на влиянието на това модно де-
филе и броя на участниците раз-
бирането на хората за културата 
на ханфу се задълбочава. Много 
хора вече не гледат на това тра-
диционно китайско облекло като 
на костюм за представления или 
фотосесия, а като на традицион-
на култура, която постепенно се 
интегрира в ежедневието на все 
повече хора.

древните стенописи, създавайки свое- 
образен диалог между древността 
и съвремието. 

На една от тях статуя на Буда 
е заменена с робот, който сякаш 
се опитва да чуе гласовете на фи-
гурите над него. „Изобразила съм 
робота, следвайки стила на стено-
писа, за да мога да го интегрирам 
по-добре и да събудя въображение-
то на зрителя“, обяснява младата 
художничка, представяйки една от 
своите творби.

Започвайки със стенописите от 
Дунхуан, Ми Цяомин постепен-
но разширява спектъра на своите 
картини с елементи от творчество-
то на различните етнически гру-
пи в Китай.

Нейни творби са излагани в Ду-
бай, Италия и централата на ООН 
в Ню Йорк. Където и да отиде Ми 
Цяомин винаги с гордост казва, че 
хилядолетните стенописи на древ-
ните китайски художници са ней-
ното творческо вдъхновение. Те я 
насърчават да сподели историята на 
Китай със света чрез своите изя- 
щни маслени картини.

страницата подготви  
Красимира иваНова
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ПЕЧАТ

АЛИАНС МЕДИЯПРИНТ

Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

а 16 септември се състоя це-
ремонията по откриването 
на селището на Азиатските 
игри в Ханджоу, на която 
беше посрещната и спорт-
ната делегация на Китай. 

Кметът на селото Ли Хуолин се обър-
на към публиката с приветствена реч, 
в която заяви, че доброволците и дру-
гите служители ще направят всичко 
възможно, за да осигурят услуги на 
високо ниво и да направят селището 
безопасно и удобно за всички.

Тук се намират обособени сгради 
за спортистите, за техническите длъж-
ностни лица и за медиите. Така това 
е най-голямото несъстезателно място 
на Азиатските игри в Ханджоу. 

По време на 19-ите азиатски игри 
селото ще осигури настаняване, ке-
търинг, транспорт, медицински услу-
ги и т. н. за повече от 20 000 спорти-
сти, служители на отбори, технически 
служители и журналисти.

Сузана Лазович: Заедно 
пишем историята на 
женския хандбал в Китай

узана Лазович 
е хандбалистка, 
която се състе-
зава за Черна го-
ра два пъти на 
Олимпийски иг-

ри. От януари 2022 г. тя е 
един от треньорите на ки-
тайския женски отбор по 

хандбал. На игрището тя е 
строга, а извън него е в при-
ятелски отношения с ханд-
балистките. Сузана е готова 
да положи всички усилия, 
за да върне славата на ки-
тайския отбор.

С

Джън Цинуън  
на четвъртфинал 
на US Open

Китай тенисът се 
развива все по- 
успешно и все 
по-масово. Със-
тезателите ста-
ват все по-силни, 

тъй като конкуренцията в 
страната става все по-труд-
на. Това им помага и за ус-
пехите на международните 
тенис турнири. 

Пример за това е добро-
то представяне на приклю-
чилия неотдавна US Open 
тенис турнир от Големия 
шлем в Ню Йорк.

19-годишната изгряваща 
китайска тенис звезда Джън 
Цинуън стана най-млада-
та жена от континентална-
та част на Китай, която ус-
пя да стигне до четвъртфи-
налите на събитие от Голе-
мия шлем. Тя достигна пър-
вия си четвъртфинал, след 
като победи и миналого-
дишната вицешампионка 
и поставена в схемата на 

турнира под номер 5 Онс 
Жабер от Тунис с 6-2, 6-4. 
„Ти си кралицата на де-
ня“, коментира официал- 
ният акаунт на US Open 
в Sina Weibo. Джън стана 
четвъртата китайка, дости-
гнала до четвъртфиналите 
в това състезание, откакто 
е започнала така наречена-
та ера на най-представител-
ните тенис турнири – Голе-
мите шлемове. 

Това бе и нейната пър-
ва победа над играч от топ 
10 на турнир от Големия 
шлем. Поставената под но-
мер 23 в турнирната схема 
млада китайка се изправи 
срещу сегашната номер 1 
в света Арина Сабаленка 
от Беларус в битка за полу-
финалите и въпреки че за-
губи с 2:1 сета, показа от-
лична игра. Коментатори-
те на турнира предсказаха 
отлично бъдеще в следва-
щия период.

В

В

Благодарение на своята 
силна и агресивна игра тя 
записа в спортната си био- 
графия отлично предста-
вяне във „Флашинг медоу“ 
в Ню Йорк заедно със съ-
народницата си Уан Синю, 
достигнал осминафинал на 
тазгодишния US Open.

„Честно казано, чувство-
то е фантастично. Чувствам, 
че това е важна победа за 
мен. Както казаха комента-
торите, това е пробив“, спо-
дели Джън Цинуън по по-
вод успешното си предста-
вяне. Тя отдаде скорошна-
та си силна форма на тре-
ньора си ветеран, белгиеца 

Вим Фисет, който преди то-
ва изведе много играчи до 
титли от Големия шлем, 
включително Ким Клай-
стерс, Наоми Осака и Ан-
желик Кербер. 

Джън започна работа с 
треньора легенда през юни, 
точно преди сезона на тре-
ва. „Той наистина ми по-
могна много. Чувствам, че 
психиката ми е по-стабилна 
сега“, сподели Джън. 

Отличното представяне 
на Джън на US Open се пре-
върна в актуална тема в Sina 
Weibo за китайски тенис фе-
нове, които й изпратиха сър-
дечни поздравления. 

Открито бе селището на Азиатските 
игри в Ханджоу, провинция Джъдзян 
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калейдоскоп

в Тиендзин започна 
6-ото изложение 
за хеликоптери в 
Китай
На 14 септември в 
Тиендзин започна 
шестото издание на 
китайското изложение 
за хеликоптери, което 
се фокусира върху 
иновациите,  
развитието и 
печелившото 
сътрудничество. 
По време на 
четиридневното 
експо, което е на 
площ  
от 160 000 кв. м,  
бяха представени 
65 хеликоптери и 
безпилотни летателни 
апарати на над 350 
изложители. 

„Културен оазис“ в Джънджоу
Тази китна книжарница в град Джънджоу е като „културен оазис“ за всички любители  
на литературата и книгите.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

Г

П

Канализация отпреди 
3600 години беше 
открита в Хънан

Над 3500 километра 
магистрали с 
интелигентно 
оборудване

радска канализа-
ционна система, 
датираща отпре-
ди 3600 години, 
беше открита в 
централната ки-

тайска провинция Хънан. 
Селището, в което са от-
крити три канализационни 
рова, е от времето на ди-
настията Шан (1600 – 1056 г.  
пр. н. е). Рововете са с дъл-
жина от общо около 540 
метра, ширина 12 метра в 
най-широката точка и дъл-
бочина около четири ме-
тра. Разкопките дават но-
ва информация за живота 
и социалната структура на 
местното общество от то-
ва време.

„Тези канализацион-
ни ровове са били взаим-
носвързани и са принадле-
жали на голяма водна сис-
тема, която демонстрира 
величието на столицата на 
Шан“, коментира Ян Уън- 
шън, зам.-директор на Ин-
ститута за културно наслед- 

ство и археология на про-
винция Хънан. Разкопки-
те покриват площ от 25 кв. 
км, като се смята, че то-
ва е столицата на динас-
тия Шан от времето на им-
ператор Чън Тан, първия 
император на древната ки-
тайска династия.

В един от рововете архе-
олозите са открили изкуст-
вени открити канали и ка-
менни съоръжения за от-
клоняване на водата, което 
показва, че в ранната ди-
настия Шан вече е имало 
сложен функционален ди-
зайн на водната система. 

Открити са и остан-
ки от занаятчийски рабо-
тилници за леене на мед-
ни съоръжения. Изкопи-
те са били свързани с езе-
ра и градини в северните 
части на града, което оз-
начава, че водата в систе-
мата е захранвала не само 
производството и живота, 
но е била използвана и за 
озеленяване.

овече от 3500 
километра ма-
гистрали в Ки-
тай са вече с 
различни инте-
лигентни обо-

рудвания и сензори, подо-
брявайки надстройката и 
техническите характерис-
тики на националната път-
на мрежа. Това съобщиха 
на Конференцията за ци-
фров транспорт за 2023 г., 
открита в Пекин.

Новите надстройки 
позволяват интелигентно 
управление и поддръжка 
на магистралите, всеоб-
хватно наблюдение за ран-
но предупреждение и др. 
Качеството на туристиче-
ските услуги в Китай про-
дължава да се подобрява с 

инкорпорирането на мно-
жество различни нови тех-
нологии и иновации като 
навигационната сателит-
на система „Бейдоу“ и 5G 
технологията.

Чън Кун, член на Инсти- 
тута за транспортно пла-
ниране и изследване към 
Министерството на транс-
порта, коментира, че вече 
има над 10 милиона път-
ни превозни средства, на 
които са инсталирани обо-
собени терминали с нави-
гационната система „Бей-
доу“. По този начин се уве-
личава техническото усъ-
вършенстване на транспор-
та и позволява множество 
нови функции за управле-
ние и поддръжка на сис-
темата.

От изток до изток – по следите 
на керамичното изкуство

О
т 19 септември до 18 октомври 
2023 г. в Национално изложе-
ние на художествените занаяти 
и изкуствата – Орешак, ще се 
проведе изложбата “От изток 
до изток – по следите на кера-

мичното изкуство”, организирана от Таоси-
чуан Керамичен арт център в град Дзиндъ-
джън, провинция Дзянси, Китай. 

Изложбата включва широк диапазон от 
произведения на художници от цял Китай, 
в нея са изложени петдесет и осем произ-
ведения на изкуството от дванадесет раз-
лични художници. Представени по нели-
неен начин, включващи триизмерни обек-
ти, пана за стена, които показват както ис-
торическата, така и съвременната перспек-
тива на керамичното изкуство. Тези произ-
ведения съчетават съвременни художестве-
ни практики, майсторство и занаят с тра-
диционни и смесени техники. От малки 
предмети до монументални творби, про-
изведенията в изложбата разказват исто-
рията на глобалното развитие на керами-
ката като изкуство.

За изложбата внимателно са подбрани 
произведенията на няколко поколения ху-
дожници от колекцията на Таосичуан Ке-
рамичен арт център. Тя има за цел да тран-
сформира пътя от град Дзиндъджън, и Из-
точна Азия, до източната част на Европа, 

и да демонстрира културните връзки, съз-
дадени между България и Китай благода-
рение на Пътя на коприната.


